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Protokół Nr I/2017 
z XXVI Sesji Rady Gminy Nowe Miasto Lubawskie 

 

 Sesja odbyła się w dniu 15 lutego 2017 roku, w sali sesyjnej Urzędu Gminy w Mszanowie. 

O godzinie 9:00 Przewodniczący Rady Zbigniew Wiśniewski otworzył obrady XXVI Sesji Rady 
Gminy. Na podstawie listy obecności stwierdził, że w Sesji uczestniczą wszyscy radni, a więc 
obrady są prawomocne. Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do niniejszego protokołu. 
Sesja trwała do godziny 13:30.  
Spoza członków Rady udział wzięli: 
- Wójt Tomasz Waruszewski 
- radni Powiatu Nowomiejskiego: Barbara Grzywacz i Marcin Buliński 
- Komendant Powiatowy Policji w Nowym Mieście Lubawskim Jacek Drozdowski 
- Z-ca Komendanta Powiatowego Państwowej Straży Pożarnej w Nowym Mieście Lubawskim  
Leszek Zagórski 
- Dyrektor Zarządu Dróg Powiatowych z/s w Kurzętniku Ryszard Kłosowski 
- Sekretarz Gminy Agnieszka Paturalska-Miehlau 
- Skarbnik Gminy Joanna Artuszewska 
 - Kierownik Referatu Oświaty Anna Lenckowska 
- Członek Warmińsko-Mazurskiej Izby Rolniczej Leszek Sargalski 
Lista osób zaproszonych stanowi załącznik nr 2 do niniejszego protokołu. 
- sołtysi wymienieni w załączniku nr 3 do protokołu 
- mieszkańcy gminy Nowe Miasto Lubawskie 
 
Porządek obrad: 
  

1. Otwarcie i stwierdzenie quorum. 
2. Zgłaszanie zmian do porządku obrad. 
3. Wybór sekretarza obrad. 
4. Przyjęcie protokołu z XXV Sesji Rady Gminy. 
5. Informacja o działalności Wójta w okresie międzysesyjnym. 

6. Zapytania i wnioski. 

7. Podjęcie uchwały w sprawie projektu dostosowania sieci szkół podstawowych i gimnazjów 
do nowego ustroju szkolnego wprowadzonego ustawą Prawo oświatowe. 

8. Sprawozdanie Komendanta Powiatowego Państwowej Straży Pożarnej z działalności za 
rok 2016.         

9. Sprawozdanie Komendanta Powiatowego Policji z działalności za rok 2016. 
10. Informacja Dyrektora Zarządu Dróg Powiatowych o planowanych inwestycjach na drogach 

powiatowych na terenie gminy Nowe Miasto Lubawskie. 
11. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi 

Nowomiejskiemu na realizację zadania polegającego na przebudowie  drogi 
powiatowej nr 1335N Nowe Miasto Lubawskie – Mroczno – Słup na odcinku 
Gwiździny – Mroczno. 

12. Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian w Wieloletniej Prognozie 
Finansowej na lata 2017-2034. 

13. Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian w budżecie Gminy Nowe Miasto Lubawskie 
na rok 2017. 

14.  Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia „Wieloletniego programu gospodarowania 
mieszkaniowym zasobem Gminy Nowe Miasto Lubawskie na lata 2017-2022”. 

15. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia zasad wynajmowania lokali wchodzących w skład 
mieszkaniowego zasobu Gminy Nowe Miasto Lubawskie. 

16. Informacja o naliczonych opłatach planistycznych za 2016 r. 
17. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia częściowej zmiany miejscowego planu 
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zagospodarowania przestrzennego gminy Nowe Miasto Lubawskie w obrębie geodezyjnym 
Radomno. 

18.  Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały o przystąpieniu do sporządzenia zmiany 
miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego gminy Nowe Miasto Lubawskie w 
obrębie geodezyjnym Skarlin. 

19. Podjęcie uchwały w sprawie oceny aktualności studium uwarunkowań i kierunków 
zagospodarowania przestrzennego oraz miejscowych planów zagospodarowania 
przestrzennego gminy Nowe Miasto Lubawskie. 

20. Odpowiedzi na zapytania i wnioski. 
21. Zamknięcie obrad Sesji. 

Przebieg obrad: 

Ad 1 
Otwarcie i stwierdzenie quorum. 
Otwarcie i stwierdzenie quorum nastąpiło jak na wstępie niniejszego protokołu. 
 
Ad 2 
Zgłaszanie zmian do porządku obrad. 
Przewodniczący Rady zaproponował przesunięcie punktu 16 – dotyczącego podjęcia uchwały w 
sprawie projektu dostosowania sieci szkół podstawowych i gimnazjów do nowego ustroju 
szkolnego wprowadzonego ustawą Prawo oświatowe, po zapytaniach i wnioskach. 
Pozostałe punkty ulegną przesunięciu. 
Innych zmian nie zgłoszono. 
W głosowaniu Rada Gminy jednogłośnie dokonała zmiany porządku obrad. 
 
Ad 3 
Wybór sekretarza obrad. 
Sekretarzem obrad wybrano radnego Krzysztofa Dembińskiego. 
 
Ad 4 
Przyjęcie protokołu z XXV Sesji Rady Gminy. 
Sekretarz obrad poprzedniej Sesji radny Karol Jakubowski poinformował, iż zapoznał się z 
protokołem z XXV Sesji. Treść protokołu odzwierciedla przebieg obrad i wnioskował o jego 
przyjęcie. 
Do protokołu nie wniesiono uwag. 
Rada Gminy w głosowaniu jednogłośnie przyjęła protokół z obrad XXV Sesji Rady Gminy. 
 
Ad 5 
Informacja o działalności Wójta w okresie międzysesyjnym. 
Wójt przedłożył sprawozdanie ze swojej pracy oraz podległego urzędu za okres od 29 grudnia 
2016 r. do 14 lutego 2017 r. 
3.01.2017 
Pan Wójt uczestniczył w spotkaniu z mieszkańcami miejscowości Radomno w celu omówienia 
inwestycji pn. „Rozbudowa drogi gminnej w miejscowości Radomno”. Poinformował 
mieszkańców o konieczności wykupu części kilku działek w celu uzyskania odpowiedniej 
szerokości pasa drogowego, zgodnego z normami określonymi w przepisach prawa. Wykup 
działek warunkuje realizację inwestycji. Podczas spotkania część mieszkańców wnioskowała o 
rozszerzenie zakresu inwestycji o budowę drogi w kierunku przysiółka „Tabory”. Zainteresowani 
mieszkańcy pismem z dnia 9 lutego br. otrzymali informację o skierowaniu sprawy dotyczącej 
budowy drogi na „Tabory” do właściwej Komisji Rady Gminy. 
4.01.2017r. 
Pan Wójt wspólnie z Panią Kierownik Referatu Oświaty uczestniczyli w rozmowie z Kuratorem 
Oświaty w Olsztynie w celu omówienia propozycji organizacji gminnego systemu oświaty. 
W tym dniu Pan Wójt zawarł również umowę w formie aktu notarialnego w sprawie zamiany 
nieruchomości w celu wytyczenia drogi na nowym osiedlu w Jamielniku. Działka gminna nr 
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216/79 o pow. 0,1392 ha obręb Jamielnik o wartości 25.800 zł netto została zamieniona na 
działkę osoby fizycznej nr 353/2 pow. 0,1417 ha obręb Jamielnik o tej samej wartości. 
9-13.01.2017r. Pan Wójt przebywał na urlopie wypoczynkowym. 
12.01.2017 
Sekretarz Gminy reprezentowała Wójta podczas Toastu Noworocznego organizowanego przez 
Starostę Powiatu Nowomiejskiego i Burmistrza Nowego Miasta Lubawskiego. 
14.01.2017 
Sekretarz Gminy reprezentowała Wójta podczas Spotkania Noworocznego zorganizowanego 
przez Radę Sołecką oraz organizacje działające na terenie Skarlina.  
17.01.2017 
Jako gospodarz Pan Wójt uczestniczył w Konferencji Noworocznej, na której podsumowano 
działalność gminy w roku minionym.  
18.01.2017 
Pan Wójt spotkał się ze wspólnikiem Prywatnego Oddziału Chirurgicznego „Medicus” Spółka 
Cywilna w celu omówienia planowanej do realizacji inwestycji drogowej na terenie Mszanowa. 
- Spotkał się również ze Starostą Nowomiejskim oraz przedstawicielami sąsiednich gmin w celu 
omówienia zamierzenia polegającego na wspólnej realizacji opieki nad bezdomnymi zwierzętami. 
19.01.2017 
Wziął udział w obchodach 97 rocznicy powrotu Nowego Miasta Lubawskiego do Macierzy. 
22.01.2017 
Dyrektor Ośrodka Pomocy Społecznej reprezentowała Wójta podczas obchodów Dnia Babci i 
Dziadka w Gwiździnach. 
24.01.2017 
Pan Wójt spotkał się z ks. kan. Grzegorzem Bohdanem - Dyrektorem Brodnickiego Centrum 
Caritas im. Bpa Jana Chrapka. 
Uczestniczył w oficjalnym otwarciu Biblioteki w Gwiździnach po remoncie. 
25.01.2017 
- Spotkał się z przedstawicielem firmy Promat z Gdyni. 
- Sekretarz Gminy z Kierownikiem Referatu Oświaty uczestniczyły w naradzie zorganizowanej 
przez Kuratorium Oświaty, na której przedstawiono informacje dotyczące wprowadzonej ustawy 
Prawo oświatowe oraz ustawy – przepisy wprowadzające ustawę - Prawo oświatowe. 
- Pan Wójt winszował z okazji 90-tych urodzin mieszkance Chrośla. 
26.01.2017 
- Spotkałem się z Przewodniczącym Rady Gminy. 
- Uczestniczył w we wspólnym posiedzeniu komisji Rady Gminy w celu omówienia zmian 
dotyczących oświaty. 
- Wziął udział w Zgromadzeniu Związku Gmin Rejonu Ostródzko-Iławskiego „Czyste Środowisko” 
28.01.2017 
- Wziął udział w zebraniu sprawozdawczym Ochotniczej Straży Pożarnej w Jamielniku. 
31.01.2017 
- Pan Wójt spotkał się z Komendantem Hufca Nowomiejskiego Związku Harcerstwa Polskiego. 
- Spotkał się z przedstawicielem firmy Solvet w sprawie odnawialnych źródeł energii. 
01.02.2017 
- Spotkał się z Zastępcą Dyrektora Iławskiego Centrum Sportu i Rekreacji w sprawie organizacji 
wyścigu kolarskiego MTB na terenie gminy. 
- Spotkał się Dyrektorem Zarządu Dróg Powiatowych w sprawie planowanej modernizacji drogi 
Nowy Dwór Bratiański-Lekarty-Skarlin oraz remontu 2,5 kilometrowego odcinka drogi ze Skarlina 
w stronę Nawry. 
02.02.2017 
- Pan Wójt spotkał się z przedstawicielem firmy oferującej oświetlenie uliczne. 
- Spotkał się przedstawicielem Młodzieżowego Centrum OHP Iława. 
03.02.2017 
Na zaproszenie Marszałka Województwa Pan Wójt uczestniczył w spotkaniu w sprawie bieżącej 
działalności powiatów i gmin oraz współpracy z samorządem Województwa. 
08.02.2017 
- Spotkał się z Wójtem Gminy Biskupiec. 
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- Spotkał się również z przedstawicielem firmy „Ekowater”. 
09.02.2017 
- Pan Wójt spotkał się z Wójtem Gminy Grodziczno. 
- Spotkał się z przedstawicielem firmy „Ledesco” w sprawie opraw oświetleniowych. 
- Spotkał się również z Prezesem Gminnej Spółdzielni „Samopomoc Chłopska” w Nowym 
Mieście Lubawskim w sprawie nabycia zabudowanej nieruchomości w Gryźlinach. 
- Spotkał się Dyrektorem firmy „Energa” w sprawie budowy oświetlenia ulicznego na terenie 
gminy. 
10.02.2017 
- Pan Wójt spotkał się księżmi z parafii Gwiździny i z Jamielnik. 
11.02.2017 
- Pan Wójt wziął udział w zebraniu sprawozdawczym Ochotniczej Straży Pożarnej w Bratianie. 
13.02.2017 
- Wziął udział w posiedzeniu wspólnym komisji Rady Gminy. 
- Spotkał się z rodzicami uczniów Szkoły Podstawowej w Gwiździnach w celu omówienia wpływu 
zmian prawa oświatowego na gminny system oświaty. 
14.02.2017 
- Podpisał umowę z wykonawcą termomodernizacji Szkoły Podstawowej im. Ks. K. 
Wróblewskiego w Gwiździnach. 
- Spotkał się z Pełnomocnikiem Zarządu firmy Energa Oświetlenie w celu negocjacji usługi 
konserwacji oświetlenia ulicznego. 
- Spotkał się z członkami Ochotniczej Straży Pożarnej w Jamielniku. 
 Ponadto w zakresie bieżącej działalności Wójt i jego urzędnicy podejmowali następujące 
działania: 
W okresie od 28 grudnia 2016 r. do 14 lutego br. wykonano następujące prace związane z 
drogami: 
- realizowana jest Akcja Zima w ramach, której odśnieżano drogi, chodniki i parkingi oraz 
zwalczano gołoledź, 
- naprawiono płoty przeciwśnieżne, 
- wycięto zakrzaczenia przy drodze gminnej w Pustkach oraz przy ścieżce pieszo-rowerowej w 
Bratianie. 

Przeprowadzono zamówienia publiczne do 30 tys. euro na:  
- sporządzanie projektów decyzji z zakresu planowania przestrzennego, 
- opracowanie miejscowych planów zagospodarowania przestrzennego, 
- opracowanie operatów szacunkowych wartości nieruchomości, 
- wykonywanie obsługi geodezyjnej. 

W Gminie Nowe Miasto Lubawskie według stanu na koniec stycznia 2017 r. było 349 
zarejestrowanych osób bezrobotnych (w tym 226 kobiet), czyli o 38 osób więcej niż według stanu 
na koniec grudnia 2016 r.,  

W miesiącu styczniu zakończono prace związane z procedurą zmiany numeracji budynków i 
nadania ulic w miejscowości Pacółtowo. 

W dniu 19 stycznia br. złożono wniosek w ramach Funduszu Ochrony Gruntów Rolnych na 
przebudowę drogi gminnej Tylice – PGR Tylice, dojazdowej do gruntów rolnych we wsi Tylice, na 
odcinku o długości 270 m – Etap III. Planowany całkowity koszt przedsięwzięcia to 220 tys., w 
tym dofinansowanie z FOGR w wysokości 90 tys. zł. 

W dniu 30 stycznia br. zostały złożone 3 wnioski w ramach Regionalnego Programu 
Operacyjnego Województwa Warmińsko-Mazurskiego na lata 2014-2020, Działanie 4.3 
Kompleksowa modernizacja energetyczna budynków, Poddziałania 4.3.1 Efektywność 
energetyczna w budynkach publicznych na: 

1) Kompleksową termomodernizację budynku Społecznej Szkoły Podstawowej im. 
Janusza Korczaka w Tylicach. Całkowita wartość inwestycji to 1 398 tys. zł, w tym wnioskowana 
kwota dofinansowania wynosi 738 tys. zł. 

2) Kompleksową termomodernizację budynku Szkoły Podstawowej w Skarlinie. Całkowita 
wartość inwestycji to 1 255 tys. zł, w tym wnioskowana kwota dofinansowania wynosi 1 004 tys. 
zł. 
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3) Kompleksową termomodernizację budynku świetlicy wiejskiej w Mszanowie. Całkowita 
wartość inwestycji to 879 tys. zł, w tym wnioskowana kwota dofinansowania wynosi 700 tys. zł. 

Wprowadzono całkowity zakaz wypuszczania drobiu z budynków inwentarskich w związku z 
występowaniem wysoce zjadliwej grypy ptaków. 

Oddano jednego psa do adopcji. 
Gmina prowadzi nabór wniosków na usuwanie azbestu (dotychczas wpłynęło ich 12). Pan 

Wójt zachęcał do skorzystania z dofinansowania na usuwanie azbestu z Wojewódzkiego 
Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej, ponieważ w tym roku nabór prowadzony 
jest po raz ostatni. 

Zarządzenia wydane w okresie międzysesyjnym: 
- 30.12.2016r.  w sprawie Planu kontroli zarządczej na 2017 r. w Urzędzie Gminy Nowe Miasto 
Lubawskie i jednostkach organizacyjnych Gminy, 
- 2.01.2017r. w sprawie zmiany regulaminu zamówień publicznych, 
- 3.01.2017r.  w sprawie otwartego konkursu ofert na wykonanie w 2017 roku zadań publicznych 
przez organizacje pozarządowe oraz podmioty wymienione w art. 3 ust. 3 ustawy o działalności 
pożytku publicznego i o wolontariacie, 
- 3.01.2017r. w sprawie zbycia w drodze bezprzetargowej nieruchomości (dz. nr 216/79 obręb 
Jamielnik) stanowiącej własność Gminy Nowe Miasto Lubawskie, 
- 5.01.2017r. wydano następujące zarządzenia: 
- w sprawie upoważnienia pracownika Ośrodka Pomocy Społecznej Gminy Nowe Miasto 
Lubawskie z/s w Mszanowie w sprawach z zakresu świadczenia wychowawczego, 
- w sprawie upoważnienia Pani Agnieszki Dreszler – pracownika Ośrodka Pomocy Społecznej 
Gminy Nowe Miasto Lubawskie z/s w Mszanowie do prowadzenia postepowania 
administracyjnego w sprawach z zakresu wsparcia kobiet w ciąży i rodzin „ Za życiem”, 
-  w sprawie upoważnienia Katarzyny Szczepańskiej – zastępującej Dyrektora Ośrodka Pomocy 
Społecznej Gminy Nowe Miasto Lubawskie z/s w Mszanowie podczas nieobecności do 
prowadzenia postepowania i wydawania decyzji administracyjnych w sprawach z zakresu 
wsparcia kobiet w ciąży i rodzin „ Za życiem”, 
- w sprawie upoważnienia pracownika Ośrodka Pomocy Społecznej Gminy Nowe Miasto 
Lubawskie z/s w Mszanowie w sprawach z zakresu świadczenia wychowawczego, 
- w sprawie upoważnienia Anny Pijaczyńskiej - Dyrektora Ośrodka Pomocy Społecznej Gminy 
Nowe Miasto Lubawskie z/s w Mszanowie do prowadzenia postepowania i wydawania decyzji 
administracyjnych w sprawach z zakresu wsparcia kobiet w ciąży i rodzin „ Za życiem”, 
-  w sprawie udzielenia pracownikowi Ośrodka Pomocy Społecznej Gminy Nowe Miasto 
Lubawskie z/s w Mszanowie upoważnienia do: podejmowania działań wobec dłużników 
alimentacyjnych oraz prowadzenia postępowania w tych sprawach; przekazywania do biura 
informacji gospodarczej informacji gospodarczej o zobowiązaniu lub zobowiązaniach dłużnika 
alimentacyjnego; prowadzenia postępowania w sprawach świadczeń z funduszu 
alimentacyjnego, prowadzenia postepowania administracyjnego w sprawach świadczeń 
rodzinnych, 
- 16.01.2017r. wydano następujące zarządzenia 
- w sprawie powołania Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych w Mszanowie, 
- w sprawie powołania Pełnomocnika ds. realizacji zadań zwianych z przeciwdziałaniem 
narkomanii i powołania Zespołu Koordynującego Gminny Program Przeciwdziałania Narkomanii 
na lata 2016-2018, 
- W sprawie upoważnienia do załatwiania indywidualnych spraw z zakresu administracji 
publicznej, 
-  w sprawie realizacji zadań z zakresu bezpieczeństwa i zarządzania kryzysowego oraz obrony 
cywilnej na terenie Gminy Nowe Miasto Lubawskie w 2017 roku, 
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19.01.2017r. wydano następujące zarządzenia: 
 - w sprawie przyjęcia planu finansowego Urzędu Gminy Nowe Miasto Lubawskie na 2017 rok 
oraz przyjęcia planu finansowego zadań z zakresu administracji rządowej oraz innych zadań 
zleconych Gminie Nowe Miasto Lubawskie odrębnymi ustawami na 2017 rok, 
-  w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne przyjęcie do zasobu mienia komunalnego 
nieruchomości stanowiącej własność Skarbu Państwa – Agencji Nieruchomości Rolnych Oddział 
Terenowy w Olsztynie, 
-  w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne przyjęcie do zasobu mienia komunalnego 
nieruchomości stanowiącej własność Skarbu Państwa – Agencji Nieruchomości Rolnych Oddział 
Terenowy w Olsztynie, 
25.01.2017r. w sprawie ustalenia podstawy obliczenia dotacji dla niepublicznych przedszkoli, 
niepublicznej szkoły podstawowej , niepublicznego oddziału przedszkolnego i niepublicznego 
zespołu wychowania przedszkolnego, 
26.01.2017r. w sprawie powołania komisji konkursowej do opiniowania ofert na realizację zadań 
publicznych oraz wskazania osób dokonujących oceny formalnej ofert, 
27.01.2017r. w sprawie dokonania zmian w budżecie Gminy na 2017 rok,  
27.01.2017r. w sprawie zmiany planu finansowego Urzędu Gminy Nowe Miasto Lubawskie na 
2017 rok. 
 
Ad 6 
Zapytania i wnioski.  
 
Radny Andrzej Pieńczewski – w związku z tym, że Pan Wójt spotkał się z Dyrektorem Zarządu 
Dróg Powiatowych, zapytał się o drogę  Skarlin do jeziora, która została zapomniana. Wniosek 
złożył we wrześniu i nie ma odzewu.  
 
Radny Przemysław Kotewicz – została nam przedstawiona analiza zmian dotycząca planów 
zagospodarowania przestrzennego wykonana przez firmę zewnętrzną. Zapytał jaka była 
podstawa wykonania analizy i jaki był koszt. Wnioski płynące z niej są oczywiste. Czy było to 
obligatoryjne. Drugie pytanie: czy planowana na dzisiejszą sesję uchwała w sprawie sieci szkół 
po reformie oświaty jest zgodna z ustawą zasadniczą. Trzecie pytanie: z informacji Pana Wójta 
wynika, że wnioskujemy o środki na modernizację i termomodernizację w ramach RPO. Zapytał, 
skąd płyną przesłanki typowania obiektów. Najbardziej interesuje mnie wniosek dotyczący 
świetlicy w Mszanowie. Dlatego, że przy okazji tworzenia straży gminnej zainwestowaliśmy tam 
spore pieniądze na zainstalowanie nowego kotła, zmniejszenie kosztów z tym związanych. 
Praktycznie nowe urządzenia w świetlicy. Nie pamiętam kwoty wydanej. Znowu mamy 
zainwestować tam około 800 000 zł, dlaczego w tak krótkim terminie. Dopiero niedawno ta 
świetlica przeszła kapitalny remont, dopiero co było wymieniane źródło ogrzewania, czyli kocioł. 
Podyktowane to było strasznymi kosztami, jak mówił Wójt. Dzisiaj słyszymy o kolejnej inwestycji 
za taką kwotę w tym samym obiekcie. Czy standard zmienił się, czy pozostał taki sam. 
 
Przewodniczący Rady Zbigniew Wiśniewski – korzystając z okazji obecności na sesji Dyrektora 
Zarządu Dróg Powiatowych, który przedstawi w odpowiednim punkcie porządku obrad zakres 
prac na dany rok, wnioskował o uwzględnienie odcinka z Nawry do Skarlina nad jezioro. 10 lat 
temu droga ta była modernizowana, ale ten niewielki odcinek pozostał. Przewodniczący Rady 
wnioskował również o uzupełnienie podstawowego oznakowania na nowej drogi.  
  
Ad 7  

Podjęcie uchwały w sprawie projektu dostosowania sieci szkół podstawowych i gimnazjów do 
nowego ustroju szkolnego wprowadzonego ustawą Prawo oświatowe. 
 
Projekt uchwały był rozpatrywany na wspólnych komisjach i zapytał czy są pytania.  
 
Kierownik Referatu Oświaty Anna Lenckowska – w związku z reformą oświaty każda gmina jest 
zobowiązana podjąć uchwałę o dostosowaniu sieci szkół podstawowych i gimnazjów do nowego 
ustroju szkolnego. W tym zakresie będą podjęte dwie uchwały. Pierwsza tzw. intencyjna, dotyczy 
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projektu dostosowania sieci szkół. Druga w terminie do końca marca. Będzie to uchwała 
ostateczna. Pierwsza uchwała, której projekt dzisiaj przedstawiamy będzie poddana opinii 
kuratora oświaty i ocenie pod kątem zgodności z przepisami prawa. Oceniana będzie również 
przez nadzór Wojewody. Przypomniała, że wszystkie szkoły 6 klasowe prowadzone przez gminę 
staną się 8 klasowymi. Projekt uchwały uwzględnia dowożenie klas VII i VIII z małych szkół do 
dużych w okresie przejściowym. Zawarliśmy to rozwiązanie w projekcie ze względu na to, żeby 
poznać opinię kuratora, bo do tej pory nie znamy odpowiedzi zarówno z Ministerstwa jak i z 
kuratorium, czy to rozwiązanie będzie możliwe. O kształcie sieci ostateczne zdanie ma kurator. 
Wiele gmin takie rozwiązanie przyjęło.  
 
Sołtys wsi Skarlin Andrzej Godziński zapytał, czy w Skarlinie będzie 6 klas czy 8. Jeśli 6 klas, to 
bez sensu dowozić dzieci do Jamielnika.  
 
Sekretarz odpowiedziała, że docelowo będzie klas 8 w każdej szkole. Natomiast w okresie 
przejściowym próbujemy uzyskać opinię kuratorium czy będzie możliwość dowożenia. Okres 
przejściowy to jest 5 lat. W tej chwili czekamy na opinię, której nie uzyskaliśmy jej do chwili 
obecnej. Po uzyskaniu tej informacji będziemy podejmowali kolejną uchwałę o dostosowaniu 
sieci szkół do  prawa oświatowego.  
 
Sołtys Andrzej Godziński – czyli klas będzie 8. 
 
Sekretarz wyjaśniła, że klas będzie 8. Z tym, że klasa VII i VIIII będą dowożone przez okres 5 lat. 
W przypadku Skarlina dzieci będą dowożone do Jamielnika, natomiast dzieci z Gwiździn do 
Bratiana. Taki system w tej chwili obowiązuje. Nie mamy przygotowanych szkół pod względem 
przystosowania sal lekcyjnych do nauczania z fizyki, chemii, czy biologii. W związku z tym 
potrzebujemy czasu, żeby dostosować infrastrukturę szkół do wymogów programowych.  
 
Radny Grzegorz Turulski – Wysoka Rado, Drodzy Rodzice. Rzecz jest kuriozalna na dzień 
dzisiejszy. Państwo nie wiecie, a jako radni powinniśmy Państwu przedstawić jaka jest sytuacja. 
Chciałbym powiedzieć, że nie stać będzie Gminy na utrzymanie tych szkół. Powinniśmy spotykać 
się z mieszkańcami każdej z tych miejscowości i rozmawiać o tym, co zrobić, aby uratować 
szkołę. Pan Wójt wie dokładnie, również Państwo radni, jaki będzie koszt, jeżeli nasze szkoły 
będą z klasami I-VIIII. Koszt utrzymania tych szkół za 2 lata, to będą wszystkie pieniądze, które 
wpłacamy do gminy. Czyli gmina nie będzie mogła już nic robić, tylko utrzymywać szkoły. Jeżeli 
zrobimy szkoły I-VI, tak jak dzisiaj proponujemy, to jest następna powolna agonia tych szkół, bo 
jaka może być sytuacja. Nasze wsie okalają Nowe Miasto Lubawskie i część dzieci chodzi już do 
Nowego Miasta lub sąsiednich gmin. A jeżeli zrobimy szkoły I-VI, to za 2-3 lata ta szkoła będzie 
naturalnie umierała, bo rodzice zabiorą dzieci do prężnych szkół, które dają możliwości rozwoju 
dzieci. Analizowaliśmy bardzo wiele schematów. Dla mnie jest bardzo dziwną rzeczą, że nie 
chcą z nami rozmawiać nauczyciele i dyrektorzy. Próbowaliśmy. Mamy sytuację jak przed 3 laty. 
W Tylicach jest szkoła społeczna. Ta szkoła ma szanse bycia. Ja widzę, że szansą utrzymania 
szkół w małych miejscowościach są szkoły społeczne, bo zostaje bardzo dużo pieniędzy w 
gminie. Mogłyby być 4 szkoły społeczne i 2 szkoły duże prężne, które wspomogłyby te 4 małe 
szkoły. W szkołach społecznych jest inny system nauczania. Pensum nauczyciela w szkole 
prowadzonej przez gminę wynosi 18 godzin, a w społecznej może wynosić więcej 22 lub 23 
godziny. Byłyby pieniądze, aby pomóc małym szkołom społecznym. Wierzę jednocześnie, że 
dyrektorzy i nauczyciele wiele nie straciliby. To jest szansa na utrzymanie szkół. Chcecie 
Państwo szkół 8 klasowych od 1 września. Moja koncepcja była taka jak Pan Wójt mówił. 
Zrobimy szkoły 6 klasowe, ale to jest jeszcze większe ich pogrążanie. Wytyczne kuratorium są 
jasne, co zrobić z tymi małymi szkołami za 3-4 lata, zrobić je filiami z klasami I-IV. Państwo 
zrozumcie to są wytyczne kuratora. W sytuacji utworzenia szkół 8 klasowych, to klasy będą 
musiały być łączone. Na co przyzwala kurator. Połowa zajęć przedmiotów znaczących może być 
łączona i 100% pozostałych przedmiotów. Powinniśmy spotkać się w każdej miejscowości i 
zastanowić się co zrobić dalej. Warto przemyśleć, czy nie byłoby lepiej utworzyć 4 szkół 
społecznych. Spróbowaliśmy z 1 szkołą i istnieje i ma szanse utrzymania się. Dla Państwa nie 
ma różnicy kto prowadzi szkołę, a jest szansa na jej utrzymanie.  
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Pan Leszek Sargalski – Panie Przewodniczący, Panie Wójcie, Szanowni Radni. Przysłuchuję się 
tych wypowiedzi. Z projektu uchwały wynika, że nie będzie 8 klas w Gwiździnach. To jest tylko 
zapytanie do Wojewody i kuratora czy w okresie przejściowym, w którym może nie ma tej kadry, 
przez ten okres będą dzieci dowożone. Teraz jeżeli Wojewoda powie, że ma być 8 klas, to będą. 
Nie zgadzam się całkowicie z wypowiedzią Pana Turulskiego. Bo przede wszystkim już na dzień 
dzisiejszy nie można tworzyć szkół społecznych. Druga sprawa jeżeli ktoś powie, że VIII klas, 
gdzie szkoła jest przygotowana wręcz, tylko trzeba pewne sprawy uzupełniające zrobić. Nie 
mówię, że od razu ma być 8 klas, po to jest okres przejściowy. Trzeba to zrozumieć, żeby gmina 
miała czas na przygotowanie. Ale nie można powiedzieć, że ta przemiana szkół z 6 klasowych, 
nie ma być gimnazjów, nie jest tworzona po to, żeby utrudnić, tylko ulepszyć. Pamiętam, kiedy 
przemieniano szkoły 8 klasowe w gimnazja. Jaka była wojna i każdy mówił, że będą zwiększone 
koszty. I te koszty gminy poniosły. Trzeba było rozbudować szkoły. To nie przyniosło żadnych 
dobrych rezultatów. Co mają dzieci po ukończeniu gimnazjum. Proszę powiedzieć. Jeżeli będzie 
8 klas, to pójdą, albo do liceum, albo do szkoły zawodowej i zdobywają zawód. Trzeba z mądrą 
rozwagą myśleć, że to system liberałów niedobry system nauczania stworzył, że to trzeba 
utrzymywać. Nie zgadzam się z tym. Byłem od samego początku przy przemianach przeciwny.  I 
nauczyciele i dyrektorzy też byli przeciwni. A dzisiaj im wszystkim miło przychodzą takie słowa. 
Ja się nie zgadzałem z tym i nie zgadzam się. Te zmiany są bardzo dobre. Ta uchwała nie 
zamyka szkoły 8 klasowej, ani w Skarlinie, ani w Gwiździnach. Na tę uchwałę mamy prawo 
złożyć pismo do kuratora i Wojewody, jako rodzice i mieszkańcy. Ta uchwała nie zamyka żadnej 
drogi wręcz wyjaśnia bardziej sprawy. Trzeba bardzo zrozumiale do pewnych spraw podchodzić. 
A o zamykaniu szkół mówiono, że te szkoły będą kosztowały mniej, że są piękne, 
wyremontowane, mają służyć społeczeństwu i dzieciom. Nie mam nic przeciwko tej uchwale. 
Jako mieszkańcy i rodzice zawsze mamy prawo złożyć pismo na tę uchwałę do kuratora  i do 
Wojewody i będzie razem rozpatrywane z uchwałą. Wojewoda oceni co dalej z tym zrobić.  
 
Sekretarz – jeżeli chodzi o dopuszczenie pewnych rozwiązań przez kuratora. Ustawodawca w 
art.95 ustawy Prawo oświatowe po raz pierwszy wprowadził zapis, że można tworzyć szkoły 
filialne, które mogą funkcjonować w systemie I-III lub I-IV. To jest zapis wprowadzony przez 
ustawodawcę.  
 
Radny Mirosław Dajos – Szanowni Państwo, Panie Przewodniczący. Ideą tej ustawy, nad którą 
dzisiaj, ale nie tylko dzisiaj, a już od wielu posiedzeń debatujemy, było jakby ulepszenie systemu. 
Zejście tej szkoły do poziomu małej miejscowości, do społeczeństw lokalnych, które dałyby 
możliwości wygody i komfortu dla dzieci. Miałem nadzieję, że ta ustawa będzie rzeczywiście  
uwzględniała dobro dzieci, bo o tym powinniśmy mówić. Ale po pierwsze jak zwykle nie 
uwzględniono interesów małych społeczności. Nie było żadnej wcześniejszej ustawy i nie było 
możliwości utworzenia szkoły filialnej. Już na wstępie jest możliwość redukcji do 4 klas. Okres 
przejściowy, w pierwotnej wersji ustawy był zapis, że to jest możliwe. Ustawa została przyjęta 
przez Senat. Pewne sprawy sztucznie zablokowano. Dlatego ta uchwała jest jakby intencyjną. 
Jak mówiła Pani Sekretarz i Pani Lenckowska, nie możemy doczekać się jawnej, jasnej 
interpretacji tej ustawy. Władze, które mają  ją wprowadzać nie wiedzą tego. Przekazują 
sprzeczne informacje, wprowadza się dezorganizację. Państwo w pewnym sensie też zostaliście 
wprowadzeni w błąd. Naświetlono Wam w prosty sposób, że gmina znów chce dowozić dzieci. A 
intencją było, że 8 klas ma być w szkole. Taka była intencja, tego nikt nie zaprzeczy. A teraz 
trzeba spojrzeć w ten sposób. Gmina na dzień dzisiejszy według wstępnych obliczeń będzie 
musiała dopłacić około 0,5 mln złotych. Za tą ustawą nie poszły żadne pieniądze. To są koszty 
wynikające z samej księgowości. Nie uwzględniono przystosowania klas lekcyjnych, 
wyposażenia gabinetów przedmiotowych, w których jest tylko kreda i tablica. Pan Sargalski 
dobrze powiedział, że szkoły są ładne, piękne, wybudowane, tylko tam nie ma dzieci. Wie Pan po 
co jest ten okres przejściowy, sprawdzone będzie, czy dzieci będzie przybywać. Jeżeli nie, to 
szkoła albo będzie filialna, albo będzie zamknięta. Warunkiem istnienia szkoły są dzieci przede 
wszystkim. Jeżeli ich nie będzie to niezależnie od ustawy, szkoły nie będzie. Jeżeli 
społeczeństwo wymiera, jeżeli co drugi dom zaczyna być pusty, bo nie ma dzieci, to nie będzie 
szkoły. Radny Dajos zgodził się ze zdaniem radnego Turulskiego. Szkoły społeczne mają o tyle 
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większą przewagę nad skostniałym systemem państwowym, że to rodzice decydują o tym jak ma 
być w tej szkole. Tak powinno być. To ich głos jest decydujący. Tutaj nie ma miejsca na  
partykularny interes wąskiej grupy, która broni swoich przywilejów. Nie ma miejsca. Rodzice 
decydują jak ma być i to rodzice wiedzą co jest dobre dla ich dzieci. Wtedy jest szansa 
utrzymania. Rodzice sami podejmują decyzje jak ma funkcjonować, ile ma być klas i co ma być w 
danej szkole. Gmina na dzień dzisiejszy nie ma żadnej możliwości oddziaływania. Wszystkie 
decyzje zapadają u góry, a na dół spychane są przepisy, które nie przystają do naszych 
warunków. Wtedy idzie informacja do społeczeństwa, podpisujcie listę, bo chcą likwidować 
szkołę. Sam podpisałbym taką listę. Nie chciałbym likwidacji szkoły w Jamielniku, czy Skarlinie 
lub innej miejscowości, bo wiadomo jak nie ma szkoły to tak jakby miejscowość umierała. Proszę 
o zrozumienie. My musimy otrzymać jasną interpretację przepisów. Nie wiemy na dobrą sprawę, 
czy ten okres przejściowy jest możliwy. Kurator może powiedzieć, że mamy 8 klasową szkołę 
wprowadzać. I będziemy musieli tak zrobić. Tylko jest pytanie jak długo ta szkoła będzie istniała. 
To jest podstawowe pytanie. W ciągu kilku najbliższych lat może okazać się, że jest 
systematyczny odpływ dzieci. Tutaj rodzice w jakiś sposób oddziaływają, bo wożą swoje dzieci 
samochodem z Radomna do Iławy lub z Nawry do Nowego Miasta Lubawskiego. Trudno im się 
dziwić, ponieważ rodzice chcą, aby ich dzieci były dobrze wyedukowane. To się wiąże nie tylko z 
tym, że jest mniej dzieci, ale rodzice mają już dosyć tego. Chcą mieć dobrze wyedukowane 
dzieci i uważają, że ta szkoła spełnia ich oczekiwania, a inna nie. Nie można zmusić, aby ich 
dzieci uczęszczały do szkoły akurat w tej miejscowości. To wiąże się z finansami dla gminy. Za 
każdym dzieckiem idą pieniądze. Subwencja szkolna i tak pokrywa tylko płace nauczycieli, nawet 
nie do końca. Pozostałe koszty remonty budynków, dożywianie, dowożenie i utrzymanie 
finansuje gmina z własnego budżetu, czyli z Waszych pieniędzy. A Wy nie macie wpływu i 
możliwości powiedzenia nic, co wam się w tej szkole nie podoba. Nie macie żadnego wpływu na 
kształt tej szkoły. A pieniądze są wyciągane od Was. Kim my jesteśmy, Rada Gminy, Pan Wójt. 
My jesteśmy dysponentem Waszych pieniędzy, które Wam są pod przymusem zabierane, bo nie 
możecie ich nie płacić. My mamy obowiązek te Wasze pieniądze, które nam dajecie w jak 
najbardziej racjonalny sposób wydawać. W formie dotacji otrzymujemy jedynie,  jak 
powiedziałem na płace dla nauczycieli. Resztę finansujemy z budżetu. Dlatego bardziej 
optymalny byłby system, gdyby były społeczne szkoły. Teraz jeszcze powiem dlaczego jest opór 
w tym kierunku. To nie jest wasz opór, tylko nauczycieli, bo nauczyciele tracą uprawnienia 
wynikające z Karty Nauczyciela, czyli szereg przywilejów m.in. 18 godzinny tydzień pracy, nie 
muszą się specjalnie sprężać, bo dyrektor to dyrektor, a rodzice to już nie bardzo mają coś do 
powiedzenia, bo przewodniczący rady rodziców to jest ktoś wybrany kompatybilny przez Pana 
dyrektora i on  wszystko podpisze , wszystko przyklepie. To też jest często fikcja w szkołach. Tak 
to wygląda w praktyce. Jestem ojcem 4 dzieci, moje czwarte dziecko chodzi do szkoły. Wierzcie 
mi ja wiem, co mówię. Wiem jak to funkcjonuje. Tak samo jak i wy jestem zainteresowany tym, 
żeby szkoły jak najlepiej funkcjonowały.  
 
Pan Leszek Sargalski – Panie Przewodniczący, Panie Wójcie, Panie Radny. Wie Pan, nam 
Konstytucja zabezpiecza oświatę, szkoły. Panie radny, nie rodzice mają się tym martwić. To jest 
jedna sprawa. Druga to, jeśli wieś wyludnia się i miasta i nie ma dzieci to zamknąć te szkoły, 
niech ich nie będzie. To po co nam ta gmina jak nie będzie ludzi. Z całego powiatu zrobić jedną 
gminę i wystarczy. Koszty są dużo mniejsze. Nie ma problemu. Na pewno w 100 procentach 
starczy pieniędzy na szkoły i będą 8 klasowe. A nie co 4 kilometry gmina i koszty są 
niesamowite. Tak trzeba to zrobić. I jeśli ten Rząd pójdzie tym śladem, to będą pieniądze na 
wszystko. I nie będzie, że radny jak przyjdzie jedną kadencję i mówi, że wszystko wie. Dopiero 
się uczy. Mało wie o oświacie. Szanowni Państwo. Nie można powiedzieć, że w Iławie szkoła jest 
na wyższym poziomie niż w Skarlinie, czy gdzie indziej. Z tych szkół wychodzą bardzo mądrzy 
ludzie i wychodzili. To jest obraza tych nauczycieli i tych wsi. Żaden radny nie powinien nigdy 
tego powiedzieć. Bo jest złym radnym, iż nie dopilnuje, że tam są dzieci są źle wychowywane i 
źle kształcone.                                          
                                                                                                                                                                                                                                                                      
Radny Przemysław Kotewicz – nikt tak nie powiedział. 
 
Pan Leszek Sargalski – padło słowo, że wożą dzieci do Iławy, bo źle są przygotowane. Tak 
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usłyszałem i proszę nie mówić, bo wsłuchuję się w każde słowo. Proszę naprawdę mówić 
realnie. Te 8 klas nie zwiększy kosztów tak samo jak dowożenie. Nasze szkoły są przygotowane. 
Dwóch nauczycieli trzeba będzie więcej dać. To można zdjąć z innej szkoły. Zrobić tak. Wtedy 
nie ma zwolnień nauczycieli i będą musieli dojechać do pracy. Taka jest prawda. Wszyscy do 
pracy dojeżdżają. Nie głosić, Panie radny takich dziwnych spraw.  
 
Wiceprzewodnicząca Rady Edyta Gorzka – chciałabym odnieść się do wypowiedzi Pana 
Sargalskiego. Twierdzi Pan, że wychodzą mądrzy ludzie z tych szkół. Ja nie twierdzę inaczej. 
Jeżeli duże szkoły w Iławie 8 klasowe dobrze wyposażone będą oferowały opiekę w świetlicy, a 
w naszych szkołach niestety ustawa dopuszcza klasy łączone i one będą. Wpłynie to na poziom 
edukacji i dobro dzieci. Myśli Pan, że jeśli dziecko będzie się uczyło przez 8 lat w klasach 
łączonych to wyjdzie super wyedukowane. Proszę się zastanowić. Wiem jak to wygląda, jak 
nauczyciel pół lekcji prowadzi z jedną klasą, a pół z drugą klasą. Jeżeli będzie połączona klasa V 
z VI to proszę nie mówić, że to jest dla dobra dziecka. Taką możliwość ustawa dopuszcza i z 
oszczędności będziemy tak robić. Czy to będzie dobre dla dzieci. Mnie bardzo boli, że większość 
pieniędzy z moich podatków, która idzie na szkoły pochłaniana jest przez pensje nauczycieli. To 
nie trafia do tych dzieci. To trafia na pensje nauczycieli. 
 
Pan Leszek Sargalski – ale to nie jest problem rodziców, że pieniądze trafiają na pensje dla 
nauczycieli. To jest problem gminy. Po drugie, naukę trzeba finansować, bo to się opłaca. Przede 
wszystkim dziecko musi być blisko rodziców i szkoła musi być blisko. Kiedyś w Gwiździnach było 
8 klas i było 4 nauczycieli i bardzo mądrzy ludzi wychodzili ze szkoły. A dzisiaj mówicie, że z tych 
małych szkół wyjdą jakieś oszołomy.  
 
Radni odpowiedzieli, że nikt tak nie powiedział. 
 
Radny Mirosław Dajos – Pan Sargalski z całym szacunkiem, ale Pan wypacza otwarte drzwi. Nie 
powiedziałem, że poziom nauczania w poszczególnych szkołach jest niski, tylko w opinii 
rodziców. To jest podstawowa różnica. Z Pańskiej strony z Pańskich zdań wynikła zwykła 
manipulacja. Bardzo Pana przepraszam. To nie były moje słowa.  
 
Pan Leszek Sargalski – przepraszam bardzo. Powiedział Pan, że do Iławy wożą, bo jest lepsze 
przygotowanie niż w naszych szkołach. Jeżeli jedna osoba twierdzi, że tam jest lepiej,  to 
przepraszam bardzo, kto odpowiada, mieszkańcy, rodzice. Większość nie powiedziała tylko 
jedna osoba. 
 
Radny Mirosław Dajos – Proszę Pana, rodzice mają prawo wozić swoje dzieci, gdzie im się 
podoba. Jeżeli stwierdzą, że tam będzie lepiej, to żadna ustawa nie zobliguje ich do  wożenia 
dzieci do miejscowej szkoły. Rodzice decydują co jest najlepsze dla ich dzieci, a nie urząd i 
nawet najlepszy Rząd. Dlatego nie zgadzam się z tym.  
 
Radny Grzegorz Turulski – mamy około 700 dzieci w naszych szkołach i około 100 dzieci 
uczęszcza do szkół poza gminę. To jest odpowiedź na pytanie, gdzie dziecko ma chodzić do 
szkoły. Nie wiemy sami na dzisiaj co mamy zrobić. Jeżeli przegłosujemy dzisiaj uchwałę w wersji 
proponowanej o klasach I-VI i Kuratorium zgodzi się, to będziemy mieli dowożenie w okresie 
przejściowym. I tak jak mówiłem naturalną powolną agonię szkół. Jeżeli zagłosujemy o nie 
przyjęciu tej uchwały o szkołach I-VIII, też będzie naturalna śmierć tych szkół, bo okazuje się, że 
gmina będzie musiała podjąć decyzję o łączeniu większości klas. A Kuratorium dało wytyczne, że 
za 3-4 lata mają być filie i szkoły I-IV. Dzisiaj zadałbym Państwu pytanie, kto jest za I-VI, a kto za 
I-VIII. Ja chętnie zagłosuję za szkołą I-VIII i spotkamy się za 3 lata i porozmawiamy co się stało z 
tymi szkołami.  
 
Jedna z Pań uczestniczących w sesji ze Skarlina - mam troje dzieci, mój syn chodzi do szkoły w 
Jamielniku. Byłam na zebraniu wcześniej, na którym zostaliśmy poinformowani, że intencją 
ustawodawcy jest, aby dzieci były przenoszone do mniejszych szkół i żeby likwidować dojazdy. 
Teraz jest taka sytuacja. Mój syn dojeżdża ze Skarlina. Jest i tak na wygranej pozycji niż dzieci z 
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Nawry, ponieważ wychodzi o 7:30 z domu, lekcje rozpoczynają się o godz. 8:30. O godz. 15:30 
jest w domu, nieraz lekcje kończy o 14-tej, ale musi czekać na autobus. Ja jestem matką trojga 
dzieci. Chodzi mi głównie o dobro dzieci. Ja uważam, że to jest zbędny czas, kiedy siedzi w tej 
szkole i nie wiadomo co tak naprawdę robi. Chociaż jest pod opieką nauczycieli i krzywda mu się 
stanie. Chciałabym, aby szybciej przyszedł do domu i ten czas spędził w inny sposób. Zapytała 
ile wynosi miesięczny koszt dowożenia dzieci do szkoły. Czy te pieniądze nie można by 
zainwestować w szkoły, aby jakoś je podnieść. Zdajemy sobie sprawę, że jest coraz mniej dzieci 
i mam świadomość, że szkoła w Skarlinie będzie musiała być zamknięta, jeżeli nie poprawi się z 
liczebnością dzieci. Taka jest niestety prawda. Niech nam Państwo uwierzą, że my jako rodzice  
myślimy tylko i wyłącznie o dobru naszych dzieci. Chcielibyśmy – większość rodziców ze 
Skarlina, aby nasze dzieci były w Skarlinie, ponieważ są dzieci, które z wyboru przyjeżdżają do 
Skarlina, bo wiedzą jaka sytuacja. My jesteśmy bardzo zadowoleni ze sposobu nauczania 
naszych dzieci pomimo, że nie mają jakichś tam wyposażonych klas, ale kadra nauczycielska 
robi swoje. My jesteśmy bardzo zadowoleni. Chcielibyśmy, żeby tak zostało, ponieważ wiemy jak 
jest w Jamielniku. Też nie zgadzamy się, aby nasze dzieci były tam zwożone i działo się to, co 
się dzieje. A odnośnie kwestii finansowej. Ponieważ Państwo najeżdżają tutaj na zarobki 
nauczycieli. Zdaję sobie sprawę, że to nie są małe pieniądze i mówicie, że to jest z naszych 
pieniędzy, owszem, a Państwa wynagrodzenie z czyich pieniędzy idzie.  
 
Radny Przemysław Kotewicz – jedno zdanie tak ad vocem tego co Pani powiedziała, żeby 
sprostować. Nikt nie twierdzi, iż nauczyciele za dużo zarabiają. Cała konstrukcja wyliczenia 
polega na tym, że wynikiem tego, że w klasie jest 5,6,7,czy 12 dzieci jest relacja kosztów 
zatrudnienia tego nauczyciela  do wielkości subwencji na 1 dziecko, nie ma żadnej zasady. Ilość 
dzieci w klasie nie ma żadnego znaczenia, koszt wynagrodzenia nauczyciela jest taki sam, około 
60 000 zł. Tyle trzeba zapłacić i nie ma innej możliwości. Nikt nie twierdzi, że nauczyciele 
zarabiają za dużo.  
 
Pani uczestnicząca w sesji odpowiedziała, że rozumie, iż wszystko opiera się o pieniądze. Zdaje 
sobie sprawę, że gmina nie ma pieniędzy, ale czy nie ma możliwości ich wygospodarowania.  
 
Radny Przemysław Kotewicz  odpowiedział, że próbowaliśmy robić wszystko, ale to nie są setki 
tysięcy, ale miliony. Właśnie o to chodzi. Gdyby to było sto tysięcy, to zapewne jesteśmy w stanie 
coś zrobić i robimy non stop. Ale to są miliony dokładane do oświaty rocznie po to, żeby 
funkcjonowało w takim kształcie jaki jest. Dodatkowe tysiące złotych i pół miliona złotych, które 
będzie potrzebne dla funkcjonowania w nowym kształcie oświaty ze względu na to, że musimy 
zatrudnić określoną liczbę nauczycieli przy liczbie dzieci 700, w porównaniu do ponad tysiąca 
dzieci, które były w latach, kiedy były szkoły 8 klasowe. Teraz jest 780 dzieci i liczba cały czas 
spada. Nawet urodzenia w roku 2015 i 2016 i prognozy nie wskazują, aby przybyło dzieci w 
szkołach i jakoś zaczęło to się finansować. 
 
Radny Mirosław Dajos – przepraszam bardzo, ja zostałem źle zrozumiany. Ja powiedziałem, że 
subwencja szkolna pokrywa płace nauczycieli, czyli te pieniądze przychodzą z budżetu. To nie 
jest tak, że gmina dokłada do płac nauczycieli. Pani mnie źle zrozumiała. Gmina dopłaca do całej 
infrastruktury, do dowożenia, do personelu dodatkowego zatrudnionego w szkołach. Tutaj jest ta 
dziura finansowa, do której musi dołożyć gmina. Ale bez tego szkoła też nie będzie istniała. 
Budżet centralny widzi tylko ilość uczniów i na tej podstawie wylicza subwencje. Dlatego często 
słyszy się opinie, że ta szkoła nie wykorzystała subwencji, a powinna być wykorzystana w tej 
właśnie szkole. Czasem są takie populistyczne żądania. Tylko, że te pieniądze, które przychodzą 
z budżetu jako subwencja, gmina jest tylko ich dysponentem. One mogą być tylko na ten cel 
przeznaczone.  
 
Sołtys Roman Sienkowski – myślę, że największą szansą utrzymania tych szkół jest 
przekształcenie ich w szkoły społeczne.  
 
Sekretarz odpowiedziała, że koszt dowożenia w jednym miesiącu na terenie całej gminy to jest 
kwota 16 000 zł. Natomiast koszt utrzymania w jednym miesiącu 1 oddziału wynosi 120 000 zł. 
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Mówię o klasach VII-VIII czyli obecnie klasy I i II gimnazjalnej, bo to się przelicza na liczbę 
godzin.  
 
Wójt – Szanowni Państwo. Dwa dni temu dość obszernie wypowiadałem się właśnie w tych 
kwestiach, które rodziców nurtują i które dzisiaj Państwo radni podnoszą. Było to na spotkaniu z 
rodzicami z Gwiździnach. Chciałbym odnieść się do niektórych kwestii podniesionych w 
dzisiejszej dyskusji. Otóż nie jest prawdą, że koszty w oświacie to nie jest problem i sprawa 
gminy. Z tego powodu, że Państwo polskie zabezpiecza tylko i wyłącznie w 70% wydatki 
oświatowe średnio we wszystkich gminach w Polsce, także w naszej. 70% środków gmina 
otrzymuje w postaci subwencji oświatowej. 30% to są dochody własne gminy. Więc jest to 
problem gminy. Co jest istotne w całej dyskusji o oświacie, bo poruszamy niuanse mniej ważne. 
Najważniejsze co padło w tej dyskusji, słusznie, to ilość dzieci w szkołach. Nawet gdyby w 1999 
roku nie powstały gimnazja, tylko w naszej gminie funkcjonowałoby 6 szkół z 8 klasami, bo w tym 
okresie struktura naszych szkół nie zmieniła się. To też nie byłoby dobrze. W roku 1999 było 
blisko 1150 uczniów, a w tej chwili jest 780, a wskutek  reformy, która jest obecnie wdrażana 
ubędzie kolejne 100 dzieci. Rok rocznie od kilkunastu lat spada nam liczba dzieci. Reforma 
wdrażana w żaden sposób nie odpowiada na problemy związane z niżem demograficznym. 
Tylko potęguje ten problem. Wcześniejsza reforma, która cofnęła obniżenie wieku szkolnego 
spowodowała zmniejszenie liczby uczniów o 70, bo 1 rocznik 6 latków poszedł do szkoły, a 
ostatnio cofnięto obowiązek szkolny z 6 z powrotem na 7 lat. Ta reforma najbardziej uderza 
finansowo w gminy, które mają rozbudowaną sieć szkół. Zapowiadana w okresie wyborów walka 
o istnienie małych szkół wiejskich, póki co, to się nie dzieje. Taka gmina jak nasza ponosi 
największy koszt reformy dlatego, że w gimnazjach jest 12 oddziałów klasowych. Jeżeli w 6 
szkołach podstawowych utworzymy VII i VIII klasę, to tworzymy również 12 oddziałów, a ubywa o 
100 dzieci.  Wysokość subwencji oświatowej zależy wprost od ilości dzieci. Średnio na 1 dziecko 
otrzymywała gmina 9 000 zł mnożąc razy 100 dzieci daje 900 000 zł. Dla naszej gminy nowy 
system oświaty będzie droższy o 0,5 mln zł od dotychczasowego. Dzisiejsza uchwała intencyjna 
wynika wprost z przepisów prawa. Ta uchwała niczego nie przesądza, jak powiedział Pan 
Sargalski. My właściwie zwracamy się z zapytaniem, bo Kuratorium Oświaty będzie musiało się 
do tej uchwały odnieść, czy ta uchwała jest zgodna z nową ustawą Prawo oświatowe. Do tej pory 
nie mogliśmy się doczekać odpowiedzi w kwestii dowożenia. Dowożenie jest takim łagodnym 
działaniem porównując działania w innym gminach w tym zakresie. Czy można tworzyć szkoły 
społeczne, tam gdzie rodzice mają autentyczny wpływ na funkcjonowanie, bo jest 
przedstawicielstwo danej społeczności w zarządzie tej organizacji, która prowadzi szkołę. Są 
bezpieczne stałe środki, bo cała subwencja należna jest przekazywana na rzecz tej szkoły. 
Dzisiaj można tworzyć szkoły społeczne. Praktyka pokazuje, że można. Takie przypadki miały 
miejsce za obecnego Kuratora. Można, ale musi być współpraca stron, także rodziców, władz 
gminy, żeby takie decyzje podjąć. Mamy rozbudowaną sieć szkół. Po reformie będziemy mieli 
680 dzieci. Nigdy nie było tak małej liczby. Pan Wójt poinformował, że rocznie w naszej gminie 
rodzi się około 100 dzieci. Z racji położenia gminy wokół Nowego Miasta Lubawskiego, z liczby 
około 100 urodzeń, około 20% , czyli 20 dzieci idzie do szkół poza teren gminy. Jeżeli podzielimy 
80 dzieci na 6 szkół i daje bardzo mało liczne klasy. Tych przyzwyczajeń nie da się 
wyeliminować.  
 
Radny Mirosław Dajos – chciałbym, aby Pan Wójt powiedział wyraźnie, żeby to dotarło do ludzi, 
korzystając z tego, że są obecni rodzice, z czego cieszę się, że przyszli tu. Proszę powiedzieć z 
samego księgowego wyliczenia na dzień dzisiejszy, ile będzie nas kosztowała wdrażana reforma 
szkolna.  
 
Wójt odpowiedział, że minimum 0,5 mln zł. Zmienia się tylko miejsce pobierania nauki przez 
dzieci. Ogólnie oświata w gminie kosztuje około 10 mln zł. Otrzymujemy 7 800 000 subwencji 
oświatowej. Dokładamy od 1,5 do 2 mln zł.  
 
Radny Mirosław Dajos – budżet gminy są to wszystkie środki razem. Z tego 20% to są środki 
nasze, które są z podatków. Możemy przeznaczyć je np. na drogi,  kanalizację, oświetlenie, czy 
oczyszczalnie ścieków. Tymi pieniędzmi możemy dobrowolnie dysponować. Z tych pieniędzy 
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teraz finansujemy też koszty reformy szkolnej. Tak jest świetnie przygotowana, Panie Sargalski. 
 
Sołtys Ryszard  Pruchniewski – przysłuchując się tej dyskusji powstaje pytanie, czy 
ustawodawca, który narzuca terminy odpowiedzi, z nie ma terminu dla ustawodawcy do 
udzielenia odpowiedzi. Nie widzę, aby dobrze to zafunkcjonowało pomimo waszego wysiłku.  
 
Wójt – chciałbym wyjaśnić jeszcze jedną kwestię, bo media czasem też wprowadzają opinię 
publiczną w błąd. Były artykuły w lokalnej prasie sugerujące, nie odnosiło się do naszej gminy, że 
tu chcą oszczędzać na oświacie. Tak jak powiedziałem, gdzie tu mowa o oszczędzaniu. My 
liczymy się z tym i godzimy się z tym, będziemy ponosili większe koszty funkcjonowania tej 
oświaty. Radni tylko postawili sobie za cel, żeby te zwiększone koszty wydatków oświatowych 
nie spowodowały spowolnienia rozwoju gminy, żeby gmina nie zajmowała się tylko jedynym 
zadaniem tylko całym spektrum zadań z katalogu określonych ustawą. Cel był taki, żeby jakoś 
pogodzić te dwie rzeczy. Wiemy, że koszty wzrosną, ale żeby nie na tyle, żeby dało się 
funkcjonować. Dlatego proponujemy wątek dowożenia. Zrobimy to tylko, jeżeli pozwolą na to 
przepisy prawa i kuratorium wyrazi zgodę.   
 
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały.  
 
W głosowaniu Rada Gminy 9 głosami „za”, 2 głosami p rzeciw i przy 4 głosach 
wstrzymuj ących si ę podj ęła uchwał ę Nr XXVI/199/2017 w sprawie projektu dostosowania 
sieci szkół podstawowych i gimnazjów do nowego ustr oju szkolnego wprowadzonego 
ustaw ą Prawo o światowe.   
Uchwała stanowi załącznik nr 4 do niniejszego protokołu.  
 
Ad 8 
Sprawozdanie Komendanta Powiatowego Państwowej Straży Pożarnej z działalności za rok 
2016. 
Sprawozdanie w formie prezentacji multimedialnej przedstawił Z-ca Komendanta Powiatowego 
Państwowej Straży Pożarnej Leszek Zagórski. 
Omówił stan kadrowy, działania interwencyjne i ich ilość, współpracę z policją, służbą leśną, 
strażą miejską.  W roku 2016 zarejestrowano więcej zdarzeń pożarowych i miejscowych 
zagrożeń aniżeli w roku 2015. Dzięki ciągłej  współpraca z ochotniczymi strażami pożarnymi, 
polegającej m.in. na pomocy przy różnych działaniach, podnosi się poziom bezpieczeństwa. 
Omówił wyposażenie w sprzęt strażaków zawodowych jak i jednostek znajdujących się w 
systemie ratowniczo-gaśniczym. omówił działania straży w likwidacji zagrożeń. 
 
Radny Andrzej Pieńczewski zapytał o konsekwencje za fałszywe alarmy. 
 
Z-ca Komendanta odpowiedział, że zgłoszonych było 23, a więc nie dużo, ale większość, a 
nawet wszystkie było zgłoszone w dobrej wierze. Jeżeli ktoś zauważy zadymienie, a przyjedzie 
straż i nie podejmie żadnych działań, to jest traktowane jako fałszywy alarm.  
 
Ad 9 
Sprawozdanie Komendanta Powiatowego Policji z działalności za rok 2016.  
Sprawozdanie w formie prezentacji multimedialnej przedstawił Komendant Powiatowy Policji 
Jacek Drozdowski. 
Najważniejszym dla policji jest poczucie bezpieczeństwa wśród mieszkańców w miejscu swojego 
zamieszkania. Celem jest, aby policja docierała do zdarzeń jak najszybciej i żeby była widoczna. 
Bardzo ważne jest bezpieczeństwo ruchu drogowego i dążenie, aby przestępstw i zdarzeń było 
jak najmniej. Budowa dróg i nowa nawierzchnia często jest testowana przez kierowców 
zwłaszcza młodych, co często kończy się wypadkiem, a już najechanie na drzewo znajdujące się 
przy drodze ma tragiczny skutek. Dlatego jeżeli jest to możliwe drzewa nie powinny rosnąć przy 
drodze, ale w pewnej odległości od pasa jezdni. Poziom bezpieczeństwa na drogach został 
utrzymany i jest na tym samym poziomie w roku 2015 i 2016. Powiat Nowomiejski został uznany 
za najbezpieczniejszy w całym województwie. W Gminie Nowe Miasto Lubawskie w roku 2016 
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były 4 wypadki drogowe, rannych 5 osób i kolizji było 77. Omówił statystykę wykroczeń i zdarzeń. 
Pan Komendant podziękował Radzie Gminy za dotychczasowe wsparcie. 
 
Przewodniczący Rady wnioskował, aby w przypadku zmiany dzielnicowego udostępnić jego 
dane kontaktowe i poinformować Urząd. 
 
Pan Komendant odpowiedział, że jest zmiana dzielnicowego na teren Gminy Nowe Miasto 
Lubawskie, ale telefon kontaktowy nie uległ zmianie.  
 
Wójt wnioskował, aby dzielnicowy raz w tygodniu przyjeżdżał do Urzędu w celu przekazania  
bieżących spraw.  
 
Pan Komendant odpowiedział, że dzielnicowi powinny być widoczny we wsi i spotykać się z 
sołtysami, ale w Urzędzie też powinien pojawiać się. Przekaże sugestię dzielnicowemu.  
 
Radny Mirosław Dajos – stwierdził, że patrole są widoczne w porze wieczornej.  
 
Pan Komendant odpowiedział, że patrole w pierwszej kolejności są w większych 
miejscowościach, na drogach krajowych, czy wojewódzkich. 
 
Radny Grzegorz Turulski podziękował policjantom za pomoc w przeprowadzeniu sprzętu 
rolniczego przez drogi. Radny miał taką sytuację w Tylicach na drodze wojewódzkiej. 
 
 
Ad 10  
Informacja Dyrektora Zarządu Dróg Powiatowych o planowanych inwestycjach na drogach 
powiatowych na terenie gminy Nowe Miasto Lubawskie. 
 
Przewodniczący Rady poprosił Pana Dyrektora o przedstawienie planów inwestycyjnych. 
 
Pan Dyrektor – Szanowny Panie Wójcie, Szanowni Radni. Gmina Nowe Miasto Lubawskie w 
sieci dróg powiatowych jest na drugim miejscu. W Gminie jest 54 km dróg powiatowych.  W 
powiecie jest 234 km dróg będących w zarządzie powiatu. Dotychczas w okresie całej 
działalności Zarządu Dróg Powiatowych od 1999 – 2000 roku w Gminie odnowiono 29,127 km za 
cenę 9 600 000 zł, tj. drogę Łąki – Nowy Dwór - Radomno do granicy powiatu, Skarlin – Nowe 
Miasto Lubawskie, z wyjątkiem odcinka o długości 2,5 km od jeziora do Skarlina.  W bieżącym  
roku zostanie odnowiona droga Nowe Miasto Lubawskie – Mroczno na całym odcinku. 
Przebudowano 3 mosty na przepusty, wszystkie w Radomnie. Wykonany został objazd wiaduktu, 
który już nie istnieje. Wybudowano 4,6 km chodników. Plan rozwoju sieci dróg powiatowych 
został sporządzony w 2014 roku. Obejmuje lata 2014-2019. Rada i Zarząd Powiatu planując 
inwestycje drogowe bazuje na tym planie. Z terenu Gminy Nowe Miasto Lubawskie planowana 
jest jeszcze budowa drogi Lekarty – Nowy Dwór i odcinek 2,5 km Nawra- Skarlin.  Poinformował, 
że odcinek drogi Lekarty – Nowy Dwór został poszerzony i cała nawierzchnia zostanie 
odnowiona na odcinku od Skarlina do Nowego Dworu do skrzyżowania z drogą Iława – Łąki. 
Planowana realizacja w 2018 roku, w bieżącym roku zabezpieczono pieniądze na wykonanie 
dokumentacji technicznej, uzyskanie stosownych pozwoleń budowlanych i złożenie wniosku do 
Planu Rozwoju Dróg Powiatowych i Gminnych. Wspólnie z Panem Wójtem  i pracownikami 
Urzędu Gminy dokonaliśmy wizji  lokalnej drogi i ustaliliśmy zakres niezbędnych prac: 
przebudowa skrzyżowań, cała droga zostanie poszerzona o 0,5 m. Zostaną wycięte 53 drzewa. 
Będzie możliwość zakupu tych drzew w cenie 35 zł  za 1m3. W Lekartach będzie nowa zatoka 
autobusowa i chodnik. Pan Dyrektor poinformował, że rozmawiał z Panem Starostą i wyraził 
zgodę na wykonanie 2,5 km odcinka drogi Skarlin – Nawra. Poinformował, że wstępny koszt 
wykonania tej drogi zamknął się kwotą 575 tys. zł. Droga byłaby budowana tą samą technologią 
jak jest, tzn. frezowanie wszystkich zawyżeń,  wyprofilowanie  zaniżeń, położenie masy 4 cm i 
powierzchniowe utwardzenie jak na pozostałym odcinku. Remonty i inwestycje: odbył się 
przetarg na remont dróg powiatowych. Wszystkie zostaną wyremontowane do 15 maja. 
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Najważniejszą inwestycją jest przebudowa drogi od Gwiździn do Mroczna. Kosztorys inwestorski 
opiewa na kwotę 4 059 000 zł, natomiast w przetargu firma wygrała za kwotę 3 994 696 zł.  Cała 
nawierzchnia zostanie poszerzona do 6 m,  zostaną wyfrezowane wszystkie nierówności, 
warstwa profilowa, na to warstwa wiążąca 4 cm i warstwa ścieralna 4 cm. Wykonany zostanie 
również chodnik od przystanku przy boisku sportowym w Gwiździnach do drogi gminnej 
prowadzącej do kościoła tj. ponad 400 m. Od strony Mroczenka na wysokości Ibizy zostanie 
wykonany tzw. azyl dla spowolnienia prędkości. Wykonany zostanie również 1 przystanek przed 
skrętem do Grodziczna. Na tę drogę składają się 3 samorządy: Gmina Grodziczno 530 000 zł, 
Gmina Nowe Miasto Lubawskie – 100 000 zł, powiat – 1 400 000 zł. Planowana jest również 
budowa chodnika w Jamielniku na ul. Nowomiejskiej na odcinku 300 metrów. Będzie 1 przejście 
dla pieszych. Budowę będzie finansował po połowie powiat wraz z gminą. W tej sprawie było 
bardzo dużo pism i petycji. Poza terenem Gminy Nowe Miasto realizujemy budowę chodnika w 
Krzemieniewie i Zajączkowie, a w przyszłym roku będzie realizowana droga. W Gminie Kurzętnik 
droga Wielkie Bałówki – Tereszewo – Szafarnia. Stanowisko Starosty jest takie, że jeżeli gmina 
nie będzie współfinansować budowy drogi Lekarty – Nowy Dwór, to Powiat nie udźwignie sam tej 
inwestycji. To samo dotyczy budowy drogi w Nawrze. Od kilku lat tak realizowane są inwestycje 
drogowe w powiecie. W sprawie znakowania nowych dróg Pan Dyrektor odpowiedział, że 
uzgodnił z kierownikiem Bieleckim, że jeżeli gmina buduje drogę, to znaki na tej drodze, nawet 
powiatowej są wpisane w projekt i gmina je stawia. Inwestor stawia znaki, a uwzględnia się je już 
w projekcie, również znaki „uwaga na drogę z pierwszeństwem przejazdu” jeżeli jest to 
skrzyżowanie z drogą np. powiatową.  
 
Radny Mirosław Dajos – zapytał czy przy okazji budowy drogi Lekarty – Nowy Dwór byłaby 
możliwość, chociaż tam są ograniczone możliwości zwłaszcza przy wjeździe do Lekart,  
wyprofilowania skrętu na lewo na Skarlin. Nie jest tam bezpiecznie, ani wygodnie jeżeli wjeżdża 
się od strony Nowego Dworu.  
 
Dyrektor odpowiedział, że we wsi Lekarty nie ma możliwości przebudowy. Natomiast na 
rozwidleniu Nowy Dwór - Lekarty - Gryźliny zastanawiamy się co tam zrobić. Mówiłem o 
przebudowie tam skrzyżowań.  
 
Przewodniczący Rady – w sprawie znaków. Może rzeczywiście należało by dopracować z 
pracować z pracownikami Urzędu. Na drodze tych znaków było postawionych kilkanaście, a na 
głównej drodze nie było podstawowego znaku  „droga z pierwszeństwem przejazdu”. Tych 
najważniejszych nie było.  
 
Dyrektor odpowiedział, że znaki zaprojektowane, postawiła na pewno firma, która wygrała 
przetarg. My szczególną uwagę teraz zwracamy, aby znaki były uwzględnione w projekcie.  
 
Przewodniczący Rady – sporo drzew przydrożnych zostało wyciętych, ale zapytał czy jest 
możliwość usunięcia drzewa na odcinku od strony Iławy z Radomna do Chrośla. Tam są po 
obydwu stronach drogi takie drzewa, jedno jest ewidentnie nachylone do środka drogi i 
uniemożliwia wyminięcie się większych pojazdów. To jest drzewo prawdopodobnie na szlaku Św. 
Jakuba. Zapytał czy jest możliwość usunięcia i jadąc przez Chrośle w kierunku Nowego Dworu 
na łuku po prawej stronie pierwsze drzewo.  
 
Dyrektor odpowiedział, że sytuacja się zmieniła i teraz nie powinno być problemu z uzyskaniem 
zezwolenia i uzyskaniem pozytywnej opinii Regionalnej Dyrekcji Ochrony Środowiska w 
Olsztynie. Jeżeli jest taka potrzeba, apelował o zgłaszanie.  
 
Radny Przemysław Kotewicz – na drodze powiatowej, w Chroślu są dwa newralgiczne punkty, 
jeden jadąc w stronę Radomna z krawężnika ustawiony chodnik. Tam jest na tyle wąsko, że jak 
jedzie autobus, to trzeba się zatrzymać, a i tak trzeba wjechać na ten krawężnik, jest tak wąsko. 
Natomiast w drugą stronę, nie ma tak wysokiego krawężnika, tam jest krawężnik, który wystaje z 
4-5 cm, tak samo jest wąsko i niejeden kierowca uszkodzi tam koło. Jak jedzie samochód 
ciężarowy lub autobus i trafi się na ten punkt, to trzeba wjechać na ten wystający krawężnik. Czy 
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można to jakoś załatwić.  
 
Radny Marek Miecznikowski wnioskował o budowę chodnika naprzeciwko szkoły.   
 
Dyrektor odpowiedział, że jeżeli przy szerokości jezdni 5m będzie chodnik po jednej i drugiej 
stronie to i tak będzie rozjechany. W sprawie wysokiego krawężnika odpowiedział, że został 
specjalnie położony, aby nie zalewać sąsiedniej posesji.  
 
Wójt – o modernizację drogi z Nowego Dworu do Lekart i dalej do Skarlina walczymy już od kilku 
lat  i wszystko wskazuje, że zadanie będzie zrealizowane. W ostatnim czasie osiągnęliśmy 
również porozumienie w sprawie 2,5 km odcinka od jeziora do Skarlina. Pan Wójt wspomniał, że 
interes naszej gminy jest uwzględniany jeżeli mamy silną reprezentację w Zarządzie Powiatu. 
Tak było w poprzedniej kadencji i obecnej. Pan Dyrektor przekazał stanowisko Starosty, że droga 
będzie realizowana, jeżeli gmina będzie współfinansować. Pan Wójt zapewniał, że na pewno 
będziemy partycypować w kosztach modernizacji. Pan Wójt stwierdził, że dopiero droga Nowy 
Dwór-Lekarty-Skarlin będzie dedykowana typowo mieszkańcom gminy Nowe Miasto Lubawskie. 
Poprzednio realizowane, droga na Iławę, czy droga na Boleszyn przez Gwiździny, która prowadzi 
do Warszawy, to są drogi, które obsługują mieszkańców całego powiatu. Do tej pory 
uczestniczyliśmy w budowie dróg strategicznych. Gmina we wcześniejszych latach również 
partycypowała w budowie dróg powiatowych. Na pewno gmina pokłoni się nad budową drogi do 
Lekart i Skarlina, bo to bardzo poprawi estetykę naszych wsi. To bardzo ważna droga. 
Pozostanie jeszcze jedna droga z Pustek do Radomna, gdzie powstaje dużo domów i osiedla się 
coraz więcej mieszkańców. Ta droga będzie realizowana w późniejszych latach. Na dzisiaj w 
pierwszej kolejności droga Nowy Dwór – Lekarty – Skarlin oraz odcinek od jeziora do Skarlina.  
Ponieważ Powiat ma 100% skuteczności aplikowania o środki to liczymy, że uda się otrzymać 
dofinansowanie mimo niewielkiej puli środków. Pan Wójt podkreślił, że współpraca z Zarządem 
Dróg Powiatowych układa się bardzo dobrze. W sprawie wycinki drzew, Pan Wójt uważa, że 
wykorzystamy możliwość wycinki i zwiększymy środki budżetowe na ten cel, aby drzewa w 
skrajni jezdni drzewa nie rosły. Jednocześnie będziemy czynić nasadzenia w innych miejscach.  
 
Radna Barbara Giziewska zapytała czy przystanki na żądanie będą zachowane. 
 
Pan Wójt odpowiedział, że przystanki będą zachowane i będą nowe wiaty. 
 
Radny Marek Miecznikowski zgłosił, że na odcinku z Chrośla do Radomna przed starym 
wiaduktem zapada się asfalt po lewej stronie. 
 
Pan Dyrektor odpowiedział, że wiosną zostanie naprawiony. 
 
Pan Wójt wyjaśnił sprawę znaków drogowych. Nie jest tak, że znaki stawiamy na życzenie 
naszych mieszkańców, tylko określają ściśle przepisy prawa. W sytuacji nowej drogi, projektant 
w dokumentacji uwzględnia znaki drogowe ściśle według prawa. Uwzględnimy wniosek Pana 
Dyrektora i ustawimy również znaki na skrzyżowaniu z drogą powiatową.  
 
Radny Marek Miecznikowski zgłosił, że lipy, które rosną za wsią Chrośle po lewej stronie 
należało by usunąć, bo samochody zahaczają o konary.  
 
Pan Dyrektor odpowiedział, że jeszcze w tym roku postara się to załatwić.  
 
Radny Grzegorz Turulski zapytał co z drogą na Tyliczki. Tam  nie da się już jeździć. Pan radny 
nawiązał do planów remontu drogi wojewódzkiej w Tylicach . Ta droga na odcinku pól ma mieć 
szerokość 4,90 m. To jest coś nie tak. 
 
Pan Dyrektor – trudno odpowiedzieć, ale składając wnioski o dofinansowanie, to droga lokalna i 
powiatowa powinna mieć 5,5m, natomiast zbiorcza 6 m. Tę sprawę trzeba wyjaśnić  z Zarządem 
Dróg Wojewódzkich.  
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Wójt wyjaśnił, że w tym roku zaplanowany jest odcinek od granicy z Gminą Grodziczno do 
początku miejscowości Tylice - skrzyżowania na Tyliczki. Właśnie wyjaśniamy kwestie związane 
z zakresem modernizacji tego odcinka. Poprosił Pana Marcina Bulińskiego o bardziej 
szczegółowe informacje.  
 
Pan Marcin Buliński wyjaśnił, że  czekamy na dostarczenie zaktualizowanej wersji tego 
programu. Po naszych wnioskach zostały naniesione dodatkowe elementy, które zostały 
zaprojektowane, m.in. przez miejscowość Tylice. Oczekujemy na zaktualizowanie tego 
programu, zaktualizowanie kwot i długości nowych chodników, które będą robione.  
 
W sprawie drogi na Tyliczki Dyrektor odpowiedział, że jest znany jest stan tej drogi, jednakże do 
roku 2019 nie ma jej w planach modernizacji. W następnych latach trzeba pomyśleć o tej drodze.  
 
Przewodniczący Rady podziękował Panu Dyrektorowi Zarządu Dróg Powiatowych. 
 
 
Ad 11 
Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Nowomiejskiemu 
na realizację zadania polegającego na przebudowie drogi powiatowej nr 1335N Nowe 
Miasto Lubawskie – Mroczno – Słup na odcinku Gwiździny – Mroczno. 
Projekt został omówiony na posiedzeniu wspólnym Komisji. 
Nie zgłoszono pytań. 
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały.  
 
W głosowaniu Rada Gminy jednogło śnie podj ęła uchwał ę Nr XXVI/200/2017 w sprawie  
udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Nowomiejskie mu na realizacj ę zadania 
polegaj ącego na przebudowie drogi powiatowej nr 1335N Nowe Miasto Lubawskie – 
Mroczno – Słup na odcinku Gwi ździny – Mroczno. 
Uchwała stanowi załącznik nr 5 do niniejszego protokołu.  
W głosowaniu brało udział 15 radnych. 
 
Ad 12 
Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej na  
lata 2017-2034. 
Projekt został omówiony na posiedzeniu wspólnym Komisji. 
Nie zgłoszono pytań. 
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały.  
 
W głosowaniu Rada Gminy jednogło śnie podj ęła uchwał ę Nr XXVI/201/2017 w sprawie  
dokonania zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej  na lata 2017-2034. 
Uchwała stanowi załącznik nr 6 do niniejszego protokołu.  
W głosowaniu brało udział 15 radnych. 
 
Ad 13 
Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian w budżecie Gminy Nowe Miasto Lubawskie na rok 
2017. 
W związku z omówieniem projektu uchwały na posiedzeniu wspólnym Komisji, Przewodniczący 
Rady zapytał, czy są pytania do projektu uchwały. 
Pytań nie zgłoszono. 
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały.  
 
W głosowaniu Rada Gminy jednogło śnie podj ęła uchwał ę Nr XXVI/202/2017 w sprawie  
dokonania zmian w bud żecie Gminy Nowe Miasto Lubawskie na rok 2017. 
Uchwała stanowi załącznik nr 7 do niniejszego protokołu.  
W głosowaniu brało udział 15 radnych. 
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Ad 14 
Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia „Wieloletniego programu gospodarowania mieszkaniowym 
zasobem Gminy Nowe Miasto Lubawskie na lata 2017-2022”. 
W związku z omówieniem projektu uchwały na posiedzeniu wspólnym Komisji, Przewodniczący 
Rady zapytał, czy są pytania do projektu uchwały. 
Pytań nie zgłoszono. 
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały.  
 
W głosowaniu Rada Gminy jednogło śnie podj ęła uchwał ę Nr XXVI/203/2017 w sprawie  
przyj ęcia „Wieloletniego programu gospodarowania mieszkan iowym zasobem Gminy 
Nowe Miasto Lubawskie na lata 2017-2022”. 
Uchwała stanowi załącznik nr 8 do niniejszego protokołu.  
W głosowaniu brało udział 15 radnych. 
 
Ad 15 
Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia zasad wynajmowania lokali wchodzących w skład 
mieszkaniowego zasobu Gminy Nowe Miasto Lubawskie. 
W związku z omówieniem projektu uchwały na posiedzeniu wspólnym Komisji, Przewodniczący 
Rady zapytał, czy są pytania do projektu uchwały. 
Pytań nie zgłoszono. 
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały.  
 
W głosowaniu Rada Gminy jednogło śnie podj ęła uchwał ę Nr XXVI/204/2017 w sprawie  
przyj ęcia zasad wynajmowania lokali wchodz ących w skład mieszkaniowego zasobu 
Gminy Nowe Miasto Lubawskie. 
Uchwała stanowi załącznik nr 9 do niniejszego protokołu.  
W głosowaniu brało udział 15 radnych. 
 
Ad 16 
Informacja o naliczonych opłatach planistycznych za 2016 r. 
Informacja stanowi załącznik nr 10 do niniejszego protokołu. Omówił insp. ds. gospodarki 
nieruchomościami Marek Arentowicz. Pan Arentowicz przypomniał, że opłatę nalicza się jeżeli 
właściciel zbędzie działkę w okresie 5 lat od uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego na ten teren. Jeżeli zbywa działkę po upływie 5 lat opłaty nie nalicza się.  
 
Pytań nie zgłoszono. 
 
Ad 17 
Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia częściowej zmiany miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego gminy Nowe Miasto Lubawskie w obrębie geodezyjnym 
Radomno. 
W związku z omówieniem projektu uchwały na posiedzeniu wspólnym Komisji, Przewodniczący 
Rady zapytał, czy są pytania do projektu uchwały. 
Pytań nie zgłoszono. 
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały.  
 
W głosowaniu Rada Gminy jednogło śnie podj ęła uchwał ę Nr XXVI/205/2017 w sprawie  
uchwalenia cz ęściowej zmiany miejscowego planu zagospodarowania pr zestrzennego 
gminy Nowe Miasto Lubawskie w obr ębie geodezyjnym Radomno. 
Uchwała stanowi załącznik nr 11 do niniejszego protokołu.  
W głosowaniu brało udział 15 radnych. 
 



19 

 

Ad 18 
Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały o przystąpieniu do sporządzenia zmiany 
miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego gminy Nowe Miasto Lubawskie w obrębie 
geodezyjnym Skarlin.  
Projekt uchwały został omówiony na posiedzeniu wspólnym Komisji, Przewodniczący Rady 
zapytał, czy są pytania do projektu uchwały. 
Pytań nie zgłoszono. 
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały.  
W głosowaniu Rada Gminy jednogło śnie podj ęła uchwał ę Nr XXVI/206/2017 w sprawie  
zmiany uchwały o przyst ąpieniu do sporz ądzenia zmiany miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego gminy Nowe Miasto L ubawskie w obr ębie 
geodezyjnym Skarlin.  
Uchwała stanowi załącznik nr 12 do niniejszego protokołu.  
W głosowaniu brało udział 15 radnych. 
 
Ad 19 
Podjęcie uchwały w sprawie oceny aktualności studium uwarunkowań i kierunków 
zagospodarowania przestrzennego oraz miejscowych planów zagospodarowania przestrzennego 
gminy Nowe Miasto Lubawskie. 
W związku z omówieniem projektu uchwały na posiedzeniu wspólnym Komisji, Przewodniczący 
Rady zapytał, czy są pytania do projektu uchwały. 
Pytań nie zgłoszono. 
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały.  
W głosowaniu Rada Gminy jednogło śnie podj ęła uchwał ę Nr XXVI/207/2017 w sprawie  
oceny aktualno ści studium uwarunkowa ń i kierunków zagospodarowania przestrzennego 
oraz miejscowych planów zagospodarowania przestrzen nego gminy Nowe Miasto 
Lubawskie. 
Uchwała stanowi załącznik nr 13 do niniejszego protokołu.  
W głosowaniu brało udział 15 radnych. 
 
Ad 20 
Odpowiedzi na zapytania i wnioski. 
Pan Wójt uzupełnił odpowiedzi na zapytania zgłoszone na poprzedniej Sesji: 
- radnemu Krzysztofowi Dembińskiemu w sprawie montażu znaku informacyjnego na wiacie 
przystankowej W Bratianie na ul. Grunwaldzkiej,. Wniosek został zrealizowany. 
- sołtysowi z Lekart o ponowny montaż lustra na drodze powiatowej zerwanego na skutek 
wichury, wniosek został przekazany do Zarządu Dróg Powiatowych. W odpowiedzi zapewniono, 
że w najbliższym czasie wniosek zostanie zrealizowany. 
- Pani radnej Edycie Gorzka, która zgłaszała potrzebę naprawienia lampy ulicznej, która została 
posadowiona na prywatnej posesji w Bagnie, wniosek został zrealizowany. 
 
Odpowiedzi na zapytania zgłoszone w dniu dzisiejszym: 
- Pan radny Pieńczewski prosił o szerszą informacje na temat planu remontu 2,5 km odcinka 
drogi ze Skarlina w stronę jeziora Skarlińskiego. Pan Wójt odpowiedział, że omówił Dyrektor 
Powiatowego Zarządu Dróg. Pan Wójt przypomniał, że kalkulacja remontu tego odcinka opiewa 
na kwotę prawie 0,5 mln zł. Ta inwestycja będzie realizowana ze środków własnych, Powiat 
zabiega, aby gmina w połowie uczestniczyła.  

- Panu radnemu Kotewiczowi na pytanie, czy analiza aktualności studium uwarunkowań i 
kierunków zagospodarowania przestrzennego jest obligatoryjna. Mówiliśmy na wspólnych 
Komisjach Rady Gminy, że taka analiza jest obligatoryjna. Obowiązek wynika z art.32 ustawy o 
planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym.  Przepis mówi o tym, że wójt ma obowiązek raz 
na kadencję dokonać analizy aktualności studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania 
przestrzennego gminy. Bez tej analizy planista nie chce opracowywać miejscowych planów, o 
które wnioskują właściciele nieruchomości. Pan radny pytał również o koszt wykonania takiej 
analizy. Staramy się nasze usługi kupować jak najtaniej. Stosujemy procedurę konkursową. 
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Zostały złożone 2 oferty. Jedna od podmiotu, który na bieżąco opracowuje nam plany miejscowe. 
Ta oferta opiewała na 30 000 zł, natomiast druga oferta opiewała na kwotę 6750 zł i tyle gmina 
zapłaciła. Pan radny pytał również, czy planowana uchwała  w sprawie oświaty jest  zgodna z 
ustawą zasadniczą. Pan radny jest już nieobecny, a musiałby doprecyzować. Ustawa zasadnicza 
to jest Konstytucja. Uchwały nie bada się pod kątem zgodności z Konstytucją lecz ustawą. Panu 
radnemu mogę odpowiedzieć, czy nasza uchwała jest zgodna z ustawą Prawo oświatowe? W 
sprawie wątku dowożenia VII i VIII klasy nie możemy doprosić się interpretacji.  Dział prawny w 
Kuratorium na pewno podejmie w tej kwestii decyzję, analizując poprawność naszej uchwały.  
Pan radny pytał również kto decydował o ustaleniu inwestycji w zakresie termomodernizacji Pan 
Wójt odpowiedział, że w dniu 30 listopada ubiegłego roku temat był omawiany przy okazji 
wnoszenia zmian do budżetu. Wprowadziliśmy 3 zadania, również to zadanie, którego 
zasadność Pan radny podważa. Zasadność termomodernizacji budynku świetlicy w Mszanowie. 
To było 30 listopada  2016r. Po raz drugi omawialiśmy wnosząc  do budżetu na bieżący rok. 
Wówczas zwiększaliśmy te kwoty. W ubiegłym roku mówiliśmy, kiedy zabezpieczaliśmy środki 
na wykonanie audytów energetycznych, które są niezbędne do złożenia wniosku o 
dofinansowanie. Jeżeli chodzi o zasadność tej modernizacji Pan Wójt poinformował, że jest ona 
niezbędna. Większość Państwa radnych ma tę świadomość, a na pewno każdy kto wynajmował 
tę świetlicę to wie, że wymaga ona gruntownego remontu. Mała inwestycja, którą wykonaliśmy z 
dofinansowania obejmowała tylko wymianę pieca na ekologiczny. Obecna zaplanowana nie 
obejmuje kotłowni, tylko wymianę ciepłociągu pomiędzy budynkami, który jest stary i są duże 
utraty ciepła W ramach termomodernizacji można szereg innych działań uwzględnić 
remontowych. Zostanie przeprowadzony częściowy remont tej świetlicy, drzwi zewnętrzne, 
budynek nie jest ocieplony. Finansowanie jest bardzo korzystne. Jak wspomniał Pan Wójt w 
sprawozdaniu całkowity koszt termomodernizacji budynku świetlicy w Mszanowie wynosi 
800 000zł, a 700 000 mamy otrzymać dofinansowania. Wszyscy zainteresowani wynajmem 
świetlicy domagają się generalnego jej remontu.  

Radny Mirosław Dajos zgłosił, że na ul. Nowomiejskiej na wysepce jest uszkodzony znak 
„przejście dla pieszych”.  

Radna Dymowska odpowiedziała, że sprawa jest już zgłoszona. 

Radny Mirosław Dajos – budynek biblioteki, połowa jest prywatna i jest ocieplona, a połowa jest 
własnością gminy i trzeba by też pomyśleć o dociepleniu, bo wygląda to nieestetycznie. W 
imieniu strażaków ochotników z Jamielnika podziękował radnym za przychylność i aprobatę 
zakupu samochodu dla OSP w Jamielniku i przeznaczenia dodatkowych pieniędzy na ten 
zakup. Wszyscy strażacy są zadowoleni i składają serdeczne podziękowania dla wszystkich 
radnych, że przychylili się do naszych potrzeb. 
 
 
Ad 21 
W związku z wyczerpaniem porządku obrad, Przewodniczący Rady Gminy Zbigniew Wiśniewski 
zamknął obrady XXVI Sesji  Rady Gminy Nowe Miasto Lubawskie. 
 
 
Sekretarz obrad                                                              Przewodniczący Rady Gminy 
Krzysztof Dembiński                                                       Zbigniew Wiśniewski 

  
 

 

 

 


